
 
 
 
CONSELL DE COOPERACIÓ AL DESENVOLUPAMENT 
 
Acta de la reunió         06/2024 
 

DATA: 21 de novembre de 2024                                                          INICI: 17:35h              FI: 18:40 
 

Entitats representades 
 
Associació Mediterrània 
Amizade Junts per Moçambic  
Assemblea Local de la Creu Roja 
Associació Socioeducativa NouSol  
Comissió Solidaritat La Mallola 
Fundació Islàmic Relief 
Fundació Santa Magdalena 
Fundación Vicente Ferrer 
La Sonrisa del Atlas 
Sindicalistes Solidaris 
 
Grup Mpal. ECP  
 
 

Entitats excusades 
 
Espluga Viva 
 
 

Presideix la regidora de cooperació, pau i solidaritat, Maribel Aguilera.  
  
Actua de Secretària la tècnica de cooperació, Tere Gómez.  
 

 
Ordre del Dia 
 
1.- Aprovació, si s’escau, de l’acta corresponent a la sessió del 26/09/2024 
2.- Proposta aportacions a emergències 2024 
3.- Informació projecte Òptica Solidària  
4.- Informació activitats Dies Europeus de la Solidaritat Local  
5.- Calendari consells 2025 
6.- Diversos  
 

DESENVOLUPAMENT I ACORDS PRESOS 

 
Previ a l’ordre del dia es presenten:  
 
E representant de l’Associació Mediterrània, Ahmed Yafou, una nova entitat a Esplugues que fa 
activitats des de fa molts anys a l’Hospitalet i des de fa 1 any també a la ciutat.  
 
Dos joves de la Comissió de Solidaritat La Mallola, el Pablo i l’Araya 
 
I el president de l’Assemblea de Creu Roja, Ángel Luís Sánchez.  
 
 
1.- Aprovació, si s’escau, de l’acta corresponent a la sessió del 26-09-2024 
 
S’aprova sense esmenes. 
 
 



2.- Proposta aportacions a emergències 2024 
 
La regidora comenta que el passat 6/11 vam realitzar un Consell extraordinari on es va informar de les 
accions que havia pres l’Ajuntament en el comitè d’emergència per la DANA de València.  
 
Es va comentar que farem una aportació de 25.000€ i que 20.000€ sortien de Cooperació.  
 
Revisat el pressupost i que teníem un sobrant a Cooperació Directa, finalment es podrà atendre la 
demanda de la Creu Roja per l’emergència al Líban i l’emergència de la DANA.  
 
El president de Creu Roja, explica l’experiència viscuda en el contingent de voluntaris que va arribar el 
dia 2 d’octubre a Pino (zona zero de la catàstrofe), que van fer i què es van trobar.  
 
Es van trobar allà 250 voluntaris de CR de tota Espanya.  
Explica la dimensió de la catàstrofe, el que el va impactar veure l’escenari, anomenant-lo directament 
una zona de guerra per la dimensió de zones afectades i el volum de devastació.  
 
Van poder estar a la zona zero (Catarroja, Alfafar, Paiporta, Picaña, Massanassa, ...) on també van 
arribar equips de tot l’estat de protecció civil, bombers, ong’s diverses i ciutadania a títol individual que 
va desplegar una onada de solidaritat com mai havia vist. Riuades de persones disposades a col·laborar 
en el que fos.  
 
En les primeres hores de l’emergència, l’actuació es va centrar en atendre persones aïllades,  tasques 
de neteja per treure fang dels habitatges, distribuir kits d’higiene propis entre la població, compartir 
farmacioles i/o material, atendre petites ferides i donar suport a la gent gran en tasques diverses.  
 
Els equips de voluntaris de la Creu Roja es relleven cada cinc dies i a mida que han anat passant els 
dies, les actuacions s’han anat adaptant a les necessitats i a la coordinació demanada a la zona.  
 
Comenta i destaca el nombre tan elevat de joves fent de voluntaris que es van veure des del primer 
moment i com van fer una tasca ingent col·laborant entre totes i tots.  
 
Es comenta també la importància de canalitzar l’onada de solidaritat i no recollir aquí materials que 
després s’han d’enviar fins allà, si no, contactar amb les entitats d’allà i/o a través d’entitats 
especialitzades en catàstrofes humanitàries i fer donacions en efectiu, donat que és molt més eficient, 
ja que a banda d’atendre necessitats reals, es dinamitza el sector de la zona i s’estalvien costos i 
temps com els dels transports i s’assegura el destí de les aportacions.  
Cal fer molta pedagogia en aquest sentit amb la població.  
 
 
3.- Informació projecte Òptica Solidària 
 
La regidora explica la missió en la que ha participat per visitar el projecte en el que participem a través 
del FCCD des de l’any 2020 i assistir a la inauguració de la 2a òptica solidària a Sédhiou, la primera 
està a la comunitat de Santa Yalla a Ziguinchor, Senegal.   
 
Comenta que va conèixer de primera mà la Comunitat i les associacions de dones que hi treballen així 
com la gran tasca d’empoderament que estan fent a través de formacions, tallers, i la tasca de la 
Fundació Ètnia Barcelona, que a més és una empresa amb seu a Esplugues (etniabarcelonafoundation 
– compte instagram).  
 
També explica com els beneficis de les vendes han revertit en la comunitat a través de la creació d’una 
escola bressol, atenent al compromís social del projecte.  
 
La difusió de l’acte es va fer a principalment a través de l’emissora de ràdio que tenen a la comunitat, 
cal tenir present que allà s’utilitza molt aquest mitjà de comunicació, a més de les institucions i les 
associacions.  
 
Amb l’equip d’Ètnia i anaven 3 optometristes voluntaris que van fer més de 250 revisions en dos dies.  
 
El projecte conté la posada en marxa de cinc òptiques i en el 2025 està previst poder inaugurar la 
tercera.  



4.- Informació activitats Dies Europeus de la Solidaritat Local  
 
Es recorden les activitats previstes per aquests dies, recomanant l’exposició que ja està a la 
Biblioteca i que està tenint molt bona acollida i demanant l’assistència a la xerrada del proper dijous 
28/11 a les 18h a la Biblioteca Pare Miquel d’Esplugues i fent difusió de les activitats.  
 
 

  
 
 
5.- Calendari consells 2025 
 
Es proposen els dies de Consells que seran a l’Espai Baronda a les 18h.  
 
6 de febrer  
3 d’abril  
26 de juny 
25 de setembre 
27 de novembre  
 
 
6.- Diversos 
 
 
6.1. Tómbola Solidària  
 
Els representants de la Comissió de Solidaritat La Mallola comenten que estan preparant la Tómbola 
Solidària que es realitza cada any a l’institut per aconseguir diners per a projectes socials al centre i 
que volen contactar amb empreses que puguin fer donacions d’articles que ells puguin vendre.  
 
Aprofita per fer una crida a qui pugui i/o vulgui donar alguna cosa. Han elaborat un llistat d’empreses i 
voldrien saber si els podem facilitar contactes.  
 
La regidora farà gestions per veure si els podem facilitar aquests contactes i es concreta també que 
des del departament de cooperació disposem de bosses de cotó amb el logo dels Drets Humans i que 
se’ls facilitaran algunes.  
La representant de la Fundació Santa Magdalena també diu que a través de la Unió de botiguers farà 
una crida.  
 
 
 
I sense més temes a tractar, es dona per finalitzat el Consell de Cooperació a les 18.40h  
 
 
Proper consell: dijous, 21 de novembre de 2024 a les 18h a l’Espai Baronda.  
 
 
Maribel Aguilera       Tere Gómez 
Presidenta        Secretària  
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